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بــرای ورزشــگاه جدیــد  بــه دو طــرح  نگاهــی جزئی تــر 
بیندازیــد تــا متوجه شــوید که چــرا صحبت هــای گازیدیس و 
افراد دیگر درگیر پروژه تا این اندازه مملو از شور و شوق است.

مهندســان  ســوی  از   »The Cathedral« طــرح 
»Populous« طراحی و ارائه شده؛ افرادی که ورزشگاه جدید 
تاتنهــام را به دنیــای فوتبال معرفی کردنــد. الهام بخش آنها 
برای این طرح، دو ســازه عظیم شــهر میان یعنی »دومو« و 
»گالریــا« بوده و نمای شیشــه ای و طراحــی جالب آنها، وعده 

اتمسفری بسیار صمیمانه را به فوتبال دوستان می دهد.

در طــرح »The Rings of Milan« ورزشــگاهی متشــکل 
از دو حلقــه متصــل را می بینیــم؛ دو حلقــه که نمادی  اســت 
گــروه  توســط  اســتادیوم  ایــن  اینتــر.  و  میــان  باشــگاه  دو  از 
مهندسی و معماری »Sportium/Manica« طراحی شده که 
بازســازی ورزشــگاه های »نوکمپ« و »ویمبلی« را در کارنامه 
حرفه ای شــان می بیننــد. در ورزشــگاه پیشــنهادی ایــن گروه، 
وجــود زیادِ چراغ هــای LED به چشــم می آیــد؛ المانی که در 
شب بازی میان رنگ مشکی وقرمز و در شب بازی اینتر رنگ 

مشکی وآبی را به شهر غالب خواهد کرد.

هــر دو باشــگاه در مقطعی به بازســازی ورزشــگاه فعلی 
بــه جــای ســاخت یــک اســتادیوم جدیــد اندیشــیدند و حتی 
پای اســاتید ارشــد دانشــگاه پلی تکنیک میان را هم به پروژه 
بــاز کردنــد امــا در پایان همگی بــه این نتیجه رســیدند که امر 

بازسازی، پروژه ای غیرواقع گرایانه است.
گازیدیــس در این رابطــه می گوید: »برای بازســازی باید 
همــان میزان پــول را خرج می کردیم اما در پایــان احتمالًا در 
ورزشــگاهی پا می گذاشــتیم که اصاً به یک اســتادیوم جدید 
شــباهت نداشــت. روح ورزشــگاه فعلی نیز با انجام بازسازی 
حفظ نمی شــد. پس چه دلیلــی برای این کار وجود داشــت؟ 
این یک فرصت فوق العاده برای ســاخت ورزشــگاهی جدید 
اســت که نه فقط یکی از بهترین ها در ایتالیا بلکه زیباترین در 
اروپا باشــد. دلیل اینکه من این صحبت ها را به زبان می آورم 
این اســت کــه تاریخچه ما در اشــتراک ورزشــگاه به مــا اجازه 
می دهــد تــا کارهایی را به اجــرا بگذاریم کــه در نقطه ای دیگر 
در اروپــا احتمــال وقوعش چیزی در حدود صفر اســت. ما در 
یک شــرایط خاص و ویژه قرار داریم و در صدد هســتیم از آن 
به بهترین شــکل ممکن بهره ببریم. ایــن یک پروژه فرهنگی 

است که می تواند برای تمام اروپا یک نمونه و الگو باشد.«
بــا تمــام ایــن اوصــاف یــک ســؤال همچنــان بی پاســخ 
مانــده؛ آیا تمام موارد فوق پروژه تخریب سن ســیرو به عنوان 
ورزشــگاهی تاریخی کــه میزبــان قهرمانی های اینتــر، میان، 
فینال هــای خاطره انگیــزِ اروپایــی و بازی های جهانــی بوده را 

توجیه می کند؟

»پائولــو اســکارونی« رئیــس میــان در واکنــش بــه ایــن 
ســؤال، دیــدگاه جدیدی را مطــرح می کند و بر این باور اســت 
کــه ســاخت ورزشــگاه جدید تنهــا راه برای آنهــا و اینتر جهت 
رقابت با باشــگاه های بزرگی همچون رئال مادرید، بارســلونا، 
یوونتــوس و بایرن مونیخ اســت: »باشــگاه های بزرگ اروپایی 
ســالیانه صــد میلیــون یــورو از ورزشــگاه خــود کســب درآمــد 
می کنند ولــی میان و اینتر تنها 34 میلیون یورو از این بخش 
درآمــد دارنــد. این مبلغ برای مثال یک ســوم درآمد آرســنال 
از ایــن ناحیه اســت! در وضعیتی که قانون بــازی جوانمردانه 
مالی اعمال می شود، اگر چنین منبع درآمدی نداشته باشیم 
چگونــه می توانیــم رقابت کنیــم؟ من دیدی که در سن ســیرو 
نســبت بــه ورزشــگاه مان داریــم را هــم درک می کنــم و هــم 
عاشــقش هســتم اما دیگر نــکات پیرامون آن، منفــی و تاریخ 
گذشته است. اگر مقامی بلند مرتبه از کشورهای دوست برای 
تماشــای بازی میان بیایــد ما تنها یک اتاق مناســب برای او 

داریم!«
همیــن کمبــود امکانــات در طی ســال ها، کاهش شــدید 
درآمــد دو باشــگاه میانی از بخش ورزشــگاه را در پی داشــته. 
ایــن در حالــی  اســت کــه در همیــن بــازه زمانــی یوونتــوس، 
از  را  نفــع  بهتریــن  آنکــه  بــرای  تاتنهــام  و  اتلتیکومادریــد 
ثروتمندتریــن هــواداران خود ببرنــد، ورزشــگاه های جدیدی 
ســاخته اند و به آنچه می خواســتند رســیدند. ورزشــگاه جدیدِ 
میــان نیز با وجود کاهش ۲۰ هزار نفری گنجایش، با افزایش 
خدمــات و ارتقاع ســطح کیفــی مطمئناً می توانــد به افزایش 

درآمد باشگاه منجر شود.
اســکارونی در همیــن رابطــه گفــت: »اگــر از زمانــی کــه 
قوانیــن مالــی معرفــی شــدند ما بــه جــای 34 میلیــون یورو، 
مبلــغ 7۰ میلیــون یــورو درآمد داشــتیم در طی پنج ســال به 
درآمــدِ 35۰ میلیون یورویی دســت می یافتیــم. مبلغی کان 
که می توانســتیم با آن به راحتی ستاره های بزرگ را به میان 
بیاوریم. می توانستیم در آکادمی اقدامات اساسی تری انجام 
دهیــم. می توانســتیم بــا دقــت بیشــتری در سراســر جهان به 
کشف اســتعدادهای جوان بپردازیم و البته که مجبور نبودیم 

ستاره های خود را به فروش برسانیم.«
اســکارونی بــه نکتــه ای بســیار کلیدی اشــاره کــرده؛ بله، 
میان بیشــتر از هر وقــتِ دیگری به تقویت نیاز دارد. ســقوط 
آنها از قله فوتبال اروپا، بســیار سریع و شوکه کننده رقم خورد. 
تیمی که در دهه نخســت قرن بیســت ویکم طی 5 ســال به 3 
فینــال لیگ قهرمانان اروپا رســیده و دو مرتبه بر جام نقره ای 
بوسه زده بود؛ پس از سال ۲۰۰7 و آخرین قهرمانی، تنها یک 
بار توانســته رنگِ مرحلــه یک چهارم نهایی این مســابقات را 
ببیند! روســونری در سال های اخیر نیز در دو فصل ۲۰17-1۸ 
و 19-۲۰1۸ در رقابت هــای لیــگ اروپا به میــدان رفت و پیش 
از آن ســه فصل در هیــچ تورنمنت اروپایی حاضــر نبود! آنها 
فصــل اخیر هم به دلیل نقض قوانین مالی از حضور در لیگ 
اروپا محروم شــدند. اوضاع در ســری آ نیز به هیچ عنوان باب 
میل شــان پیــش نرفتــه و آخریــن قهرمانی آنهــا در لیگ به 9 
ســال پیش بازمی گردد! رتبه های این تیــم از فصل ۲۰13-14 
هــم اصــاً قابل تقدیــر نبــوده؛ هشــتم، دهم، هفتم، ششــم، 

ششم، پنجم و ششم!

داســتانِ مشــکی وآبی ها هــم چنــدان متفــاوت نیســت؛ 
نراتــزوری پس از کســب قهرمانــی بــا »ژوزه مورینیو« در لیگ 
قهرمانان اروپا، تنها چهار مرتبه دیگر در این رقابت ها حاضر 
شــدند که بهترین پیشروی شــان تا مرحله یک چهارم نهایی، 
ســال ۲۰11 رقــم خــورد. در دو دوره از چهــار حضــور نیــز آنها 
در همــان مرحله گروهی حذف شــدند. اینتــر در همان فصلِ 
سه گانه شــگفت انگیز در سال ۲۰1۰، برای آخرین بار اسکودتو 
را بــالای ســر بــرد و در فصــل جــاری پــس از یــک دهــه برای 
قهرمانــی مجدد در ایتالیا توانســت رقابت کند. رقابتی که آن 

را هم با یک امتیاز کمتر به یوونتوس واگذار کرد.

در چنین دوران ناموفقی، ســاخت ورزشــگاهی جدید به 
جــای سن ســیرو تنها خلــقِ یک محل مــدرن برای هــواداران 
جهت تماشــای مسابقات نیست، بلکه آغاز انقاب در میان 

است.
گازیدیــس در جــواب بــه ایــن پرســش کــه آیــا ســاخت 
ورزشگاه مهم ترین عنصر برنامه میان برای بازگشت به اوج 
اســت، می گوید: »برای تحقق این هدف باید اقدامات زیادی 
انجام شود. ساختِ ورزشگاه جدید از نظر من قطعه بنیادین 
ماجراســت امــا تنهــا کار ما نخواهد بــود. من تمایلــی به ارائه 
وعده هــای بــزرگ ندارم امــا می توانم به صراحــت بگویم که 
همگی ما یک ماجراجویی جذاب در پیش داریم که باید طی 
آن قطعات درست را یکی پس از دیگری در جای صحیحش 
قرار بدهیم. پروژه ورزشگاه یک قطعه مهم و کلیدی این پازل 
اســت. پس از آن باید در بخش فوتبالی رویکردی متفاوت به 
آنچه در ایتالیا می بینیم برای خود تعریف کنیم. شــما ببینید 
مسئولانِ لیگ برتر دســت به چه اقداماتی زده اند. آنها جنبه 
بین المللی به خود گرفته اند و از کارشناســان جهانی استفاده 
می کنند تا کنار هم در پروســه ای مدرن با استفاده از اطاعات 
و داده هــا کار کننــد. تمام این موارد باید کنــار هم رخ دهد. ما 
هــم نامی بــزرگ در جهــان داریم و میــان هنوز هــم یکی از 
پنج باشــگاه بزرگ جهان در نگاه هواداران اســت. میان باید 
در فوتبــال اروپــا و جهــان نقــش فعال و قــوی ایفا کنــد و تنها 
محدود به ایتالیا نباشــد! باید فعالیت داشــته باشیم و سخت 
تاش کنیم تا نتایج دلخواه را ببینیم. مشخصاً باشگاه دوران 
ســختی را پشت ســر می گذراند اما برند و نام میان هنوز هم 
همچون گذشــته بــزرگ و باارزش اســت. ما آماده برداشــتن 

تمام قدم های لازم هستیم.«
آنتونلــو نیــز نظراتــی هماننــد گازیدیــس دارد و معتقــد 
اســت که ساخت ورزشــگاه جدید به اینتر کمک خواهد کرد تا 
بازیکنان درجه یک را متقاعد به پیوستن به افعی ها کنند: »ما 
اکنــون سن ســیرو را در اختیار داریم که یک ورزشــگاه نمادین 
اســت امــا بــه دلیــل نواقــصِ موجــود مــا پــروژه ســاخت یک 
ورزشگاه جدید را کلید زدیم. قطعاً برخورداری از ورزشگاهی 
جدید در شــهر یک اتفاق بزرگ اســت و به یک امر جذاب در 
اروپا تبدیل می شــود. ضمن اینکه توجه بازیکنان را هم جلب 
خواهــد کرد. آنها متوجه خواهند شــد که ما یکــی از بزرگترین 
باشــگاه های جهان هستیم و خواهان بازگشت به قله فوتبال. 
ساخت ورزشگاهِ جدید یک عنصر کلیدی در این برنامه است 
که می تواند درآمد ما را بسیار افزایش دهد تا پول لازم جهت 

جذب بازیکنان را به دست آوریم.«
کمپانــی »الیــوت« بــه عنــوان مالــک آمریکایی باشــگاه 
میــان و کمپانــی »ســونینگ« بــه عنــوان مالک چینــی اینتر، 
در طــی دوران فعالیت شــان نشــان داده اند که شــرکت هایی 
جاه طلب هســتند اما هزینه یک میلیارد یورویی برای ساخت 
ورزشــگاهی جدیــد با توجــه به بحــران مالی ناشــی از »کووید 
19« آیــا خللی در عملکرد این شــرکت ها ایجاد نخواهد کرد؟ 
آیــا بحــران فعلی ضربه ای به پروژه ســاخت ورزشــگاهِ جدید 

نخواهد زد؟
ایتالیا یکی از کشــورهایی بود که طی این بیماری در اروپا 
ضربــه ســنگینی خورد؛ کشــوری کــه تقریباً 3 مــاه قرنطینه در 
آن برقــرار بــود، بیش از ۲5۰ هزار نفر به بیماری مبتا شــدند 
و چیــزی در حــدودِ 35 هزار نفر جان خود را از دســت دادند. 
توریسم، رستوران ها، فروشگاه ها، موزه ها و بخش حمل و نقل 
در ایــن بازه زمانــی ضربه ســنگینی را متحمل و باشــگاه های 
فوتبــالِ ایــن کشــور نیز هــم بــا پیامدهای مالــی ناشــی از این 
ویروسِ منحوس دســت به گریبان شــدند. مخصوصاً اینکه با 
توجه به برگزاری بازی ها پشــت درهای بســته، عماً از کســب 

درآمد در روزهای مسابقه نیز محروم ماندند.
به همین دلیل نیز این شرایط بحرانی، نگرانی ها درباره 
توانایی دو باشــگاه در پرداخت هزینه ســاخت ورزشگاه را بالا 
بــرده امــا طبــق گفتــه مســئولین به نظر می رســد در ســاخت 
ورزشگاه هیچ تعویقی در کار نخواهد بود. هر دو باشگاه قصد 
دارنــد بــرای تأمین ســرمایه لازم جهت تکمیل ایــن پروژه به 
سمت چهره های مورد اعتماد خود رفته و با دریافت وام های 
قابــل قبول و یا ارائه طرح های مشــارکتی، اســتادیوم جدید را 
طبق برنامه به بهره برداری برســانند و ســپس از محل درآمد 
ورزشــگاه، طی چند ســال برای بازپرداخت وام هــا و هزینه ها 
وارد گــود شــوند. آنتونلــو در ایــن خصــوص صحبت هایش را 
اینگونــه پــی می گیــرد: »برای مالکان هر دو باشــگاه، ســاخت 
ورزشــگاه یــک پــروژه اســتراتژیک و کلیدی اســت. اســتادیوم 
جدیــد بخشــی از برنامــه بلندمــدت مــا اســت پــس مالــکان 
تعهــد کامــل دارند تا آن را نــه فقط برای باشــگاه، بلکه برای 
شــهر نهایــی کننــد. دو ســرمایه گذار خصوصــی نیــز تصمیــم 
 گرفته انــد بــه میــان بیایند تــا ســرمایه گذاری کانی در شــهر 

انجام دهند.«
این تعهد در ماه مه  و زمانی که دو طرح جدید در اختیار 
دو باشــگاه قرار گرفت مشــخص شــد. در حقیقــت بزرگترین 
محلــی،  شــورای  و  باشــگاه  دو  مذاکــرات  خــال  در  مشــکل 
درباره سن ســیرو فعلــی بود و طرح های جدید این مشــکل را 
بــه طــور کامل حل کردنــد. در ابتدا ایده بر این اســاس بود که 
»سن سیرو« تخریب شود؛ ایده ای که البته با مخالفت شهردار 
میان مواجه شــد. »جوزپه ســالا« از این نگران بود که لکه ای 
ســیاه به نامِ »تخریبگر ورزشــگاهی تاریخی« برای همیشه به 
نام او به عنوان شــهردار بچســبد و آینده سیاسی او را به اتمام 
برســاند. پــس از چند مــاه مذاکره میان طرفین، ســرانجام دو 
کمپانــی »Populous« و »Sportium/Manica« طرح هایــی 
را ارائه دادند که در آنها از سن ســیرو نیز اســتفاده می شود. به 
این ترتیب که در طرح »The Cathedral« لایه اول سن ســیرو 
بــه یک محیط جذاب برای مردم تبدیل خواهد شــد که انواع 

»The Rings of Milan« بازی ها را در آن انجام دهند. در طرح 
نیز در سن ســیرو فضای ســبزی ایجاد می شود که جمعیت را 

در طول روزهای هفته به سمت خود جذب کند.

»روبرتا گاینری« عضو کمیســیونِ ورزشی در شورای شهر 
میــان در ایــن بــاره می گویــد: »همه مــا می دانیم کــه در این 
شــهر به سن ســیرو یک تعلق احساســی بــالا وجــود دارد زیرا 
ورزشــگاه جوزپــه مه آتزا نــه متعلق بــه اینتر بلکــه متعلق به 
مردم این شــهر اســت. مردم ایــن اســتادیوم را بهترین مکان 
بــرای تماشــای فوتبــال می نامنــد و بــرای ایــن امر نیــز دلیل 
متعــدد و قابل قبولی دارند. هــر دو تیم، تاریخی خاطره انگیز 
در میان دیوارهای این ورزشگاه به ثبت رسانده اند؛ بازی های 
بســیاری برده و باخته اند. از این رو تخریب کامل چنین بنایی 
برای مردم واقعاً ضربه ای سنگین بود. شهرداری از باشگاه ها 
خواســت تا بخش هایی از سن سیرو را حفظ کنند و مکان هایی 
بســازند تا ورزش های دیگر در آن برگزار شــود. باشــگاه ها نیز 
بــا ایــن پیشــنهاد موافقت کردنــد و تصمیــم گرفتند تــا پروژه 
جدیــدی در پیش بگیرنــد تا بخش های مهمی از ورزشــگاه را 
حفــظ کنند. امری که برای من بســیار مهم اســت. آنها اکنون 
فضایی خلق خواهند کرد که خاطرات به آتش کشیده نشوند 
و مردم از حضور در ورزشــگاهِ جدید احســاس رضایت داشته 
باشــند. فرامــوش نکنید که آنجــا فقط یک اســتادیوم فوتبال 
نیســت؛ میعــادگاه هــزاران عاشــق اســت. معبــد میلیون هــا 
فوتبال دوســت اســت. اینجا رویای شــبانه بســیاری از کودکان 
اســت. ما آن را حفظ کردیم و اکنــون می توانیم در منطقه ای 
متــروک، فضایــی مملــو از روح، شــور و اشــتیاق زندگی خلق 
کنیــم.« این برنامــه از لحاظ اقتصــادی و اجتماعی منطقی و 
ایده آل اســت امــا از دیدگاه فوتبالــی آیا هواداران مشــتاق دو 

باشگاه بزرگ شهر میان با آن موافقت می کنند؟

»پیه تــرو بالزانــو پروتــا« یکی از هــواداران میــان و مدیر 
رادیــو »روســونرا« در همین رابطه می گوید: »ترک سن ســیرو 
به مانند بر هم زدن رابطه عاشــقانه با نامزدتان اســت. شــما 
مدتــی ناراحــت خواهید بود امــا به این معنا نیســت که دیگر 
هرگــز عاشــق نخواهید شــد. این اتفاق بــرای تمام هــواداران 
در  را  وجودمــان  از  بخشــی  همگــی  و  اســت  ناراحت کننــده 
سن ســیرو جا خواهیم گذاشــت. گویی پس از 3۰ ســال زندگی 
در یــک خانــه، بــه خانــه ای جدیــد نقل مــکان کنیــم. من در 
سن ســیرو بــزرگ شــدم. در بچگــی رویــای پریــدن از فنس ها 
را داشــتم و حــالا بــه لطف سن ســیرو من یک فــرد بالغ و یک 
خبرنگار شــده ام. شــخصاً خوش شــانس هســتم کــه به لطف 
شــغلی که دارم می توانم در خصوص میــان صحبت  کنم و 
این را مدیون سن سیرو و تمام تجربیاتم در آن مکان جادویی 
هســتم. من هنوز هم برای بازی های تیم به ورزشگاه می روم 
امــا بایــد بپذیریم که زندگی این اســت و با گــذر زمان، اعمال 
تغییرات اجتناب ناپذیر اســت. سن سیرو همیشه در قلب من 
و میانیســتا خواهــد ماند اما با گذر زمان، مطمئن هســتم که 
هواداران عاشــق ورزشــگاه جدیــد خواهند شــد، خصوصاً اگر 

باشگاه هم به مسیر موفقیت بازگردد.«
اما اگر کســی شایســته گفتــن حرف آخر درباره ورزشــگاه 
باشــد؛ آن شخص کسی نیســت جز »فرانکو بارسی«. اسطوره 
در ایــن خصــوص حرف آخــر را می زنــد: »با تمــام احترام به 
ورزشــگاهی ماننــد سن ســیرو، معتقــدم کــه زمــان تغییــر فرا 

رسیده است.«


